
7 شنبه 27 خرداد 1402  17 ژوئن 2023   شماره 1294 تجارت امروز

 اتاق بازرگانی تایلند الگویی درخشان
 برای اتاق دهم ایران!

ادامه از صفحه یک
در سال های اخیر اتاق های بازرگانی ضمن انجام وظایف سنتی خود که همان ارایه نظرات مشورتی به 
نهادهای قانون گذاری، نهادهای اجرایی و دستگاه های قضایی و همکاری با دستگاه های اجرایی و ایجاد 
هماهنگی و همکاری بین بازرگانان و صاحبان صنایع، معادن و کشاورزی از طریق تشکل ها می باشد، نقش 
اساسی را در روندهای توسعه ای کشور داشته است. یکی از این موضوعات که به تنهایی توانسته است در 
توسعه پایدار کشورها موثر باشد، تاسیس دانشگاه های نسل چهارم توسط اتاق بازرگانی ها می باشد که یکی 
از نمونه های موفق آن اتاق بازرگانی تایلند بوده که با یک برنامه ریزی صحیح از سال ۱۹۴۰ با راه اندازی 
یک کالج آموزشی به نام کالج آموزشی اتاق بازرگانی تایلند کار خود را شروع و در سال ۱۹۸۴ تبدیل به 
 University of the Thai Chamber of که مخفف UTCC یک دانشگاه بزرگ با عنوان

Commerce  می باشد، گردیده است .
کالج بازرگانی تایلند در اولین سال تاسیس خود در در سال ۱۹۴۰ با دو برنامه آموزشی شش ماهه و دو 
ساله برای پذیرش تحصیلی ۳۰۰ دانشجو کار خود را شروع و امروز UTCC  در دانشکده های مدیریت 
بازرگانی، حسابداری، اقتصاد، علوم انسانی، علوم پایه، هنرهای ارتباط، مهندسی و حقوق بیش از ۲۰ هزار 

دانشجو جذب نموده است و به عنوان یک دانشگاه بین المللی در حال فعالیت است.
پیدایش دانشــگاه های نسل چهارم و پنجم در دهه گذشته، یک نیاز ضروری برای حرکت تکاملی و 
توسعه ای جامعه بوده و این نسل از دانشگاه ها آن چنان جهت دهی شده اند تا در ساختاربندی سازمان های 
نوین هزاره ســوم، به اهداف توسعه کمک نموده و نقش آفرینی نمایند.در مدل سازی دانشگاه ها که بر 
اســاس ارکان تاثیرگذار در آن ترسیم شده اســت،  در دانشگاه های نسل سوم شاهد همگرایی دولت، 
صنعت و دانشگاه و در دانشگاه نسل چهارم شاهد همگرایی دولت، صنعت، دانشگاه و جامعه مدنی تحت 
عنوان مارپیچ چهارگانه و نهایتا در دانشگاه های نسل پنجم، شاهد همگرایی دولت، صنعت، دانشگاه، 
جامعه مدنی و محیط زیســت در قالب مارپیچ پنج گانه می باشــیم. دانشگاه های نسل چهارم و نسل 
پنجم، دانشــگاه های تحول گرا، تمدن ساز و مکتب ساز خواهند بود، به این دلیل که ساخت این نسل از 
دانشگاه ها، فقط اثرگذاری نبوده بلکه دستگیری و راهبری کل جامعه را در اهداف کاری و ماموریت های 
خود داشــته و بنیان دانشــگاه به جای درک تولید دانش یا همان پژوهش و کاربرد دانش و به عبارتی 
 نوآوری، بر اکولوژی اجتماعی قرار گرفته و یک هم افزایی میان اقتصاد، جامعه و مردم سالاری را خلق 
می نماید .دانشگاه اتاق بازرگانی تایلند نمونه موفقی از دانشگاه های نسل چهارم است که یقینا جهت گیری 
آن در چند سال آینده به سمت دانشگاه نسل پنجم خواهد بود. این دانشگاه در سال های اخیر از طریق 
نهاد موسس خود یعنی اتاق بازرگانی تایلند با کارآفرینان این کشور ارتباط تنگاتنگی داشته و بسیاری از 
طرح های تحقیقاتی و اقتصادی دانشجویان در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری از طریق این دانشگاه 

عملی و توسعه می یابد.
تمامی برنامه های تحصیلی دانشگاه اتاق بازرگانی تایلند به زبان های انگلیسی و تایلندی و برای مقاطع 
تحصیلی کارشناسی تا سطح دکترا برنامه ریزی شده است و ارائه برنامه های تحصیلی به زبان انگلیسی 
با رویکرد کارافرین پروری، موجب افزایش شمار دانشجویان بین المللی و متقاضیان تحصیل در تایلند در 
UTCC  گردیده و این موضوع باعث شده است که با ارایه مشوق هایی قابل توجه، نه تنها از خروج 

نخبگان جلوگیری به عمل آمده است بلکه باعث جذب نخبگان از سایر کشورها نیز گردیده است.
ارتباط نزدیک دانشــگاه اتاق بازرگانی تایلند با اتاق بازرگانی تایلند، این مزیت را به وجود می آورد که 
کارآموزی مناسب و متناســب برای دانشجویان فراهم گردد و از طریق این تجربیات کارآموزی است 
که دانشــجویان می آموزند که چگونه تئوری کلاس درس خود را در موقعیت های تجاری و در دنیای 
واقعی، جامعه عمل بپوشانند. در این مدل آموزشی، دانشجویان برای ورود به مشاغل در سطح بین المللی 
با توجه به محیط های رقابتی که دائماً در حال تغییر می باشد با تجربه تر و آماده تر می شوند و خروجی این 
دانشگاه افرادی هستند که آمادگی عینیت بخشیدن به ایده های از قبل پرورش داده خود را در هر مکانی  

به دست می آورند.
 در اواخر سال ۲۰۲۱، دانشگاه اتاق بازرگانی تایلند با بورس اوراق بهادار تایلند یا همانSET  که مخفف

Stock Exchange of Thailand  می باشــد یک تفاهم نامه در خصوص ترویج کارآفرینی و 
دانش بازار سرمایه از طریق طراحی و توسعه مشترک دوره ها، تشکیل کارگاه های پیشرفته برای روبرو 
شدن دانشحویان با تغییرات عصرجدید دیجیتالی و همچنین مراقبت از پرسنل با کیفیت و تربیت آنها برای 
جامعه، منعقد می نماید. این همان چیزی است که دانشگاه های نسل چهارم به دنبال آن هستند و دولت ها 
نیز در راستای شکل گیری آنها نهایت سعی خود را می نمایند.رییس بورس اوراق بهادار تایلند، آقای پاکورن 
پیتاتاواچای در این خصوص گفت که چشم انداز بورس اوراق بهادار تایلند این تعهد را در ما به وجود آورد که 
بازار سرمایه متعلق به همه باشد و یکی از زمینه های کلیدی ترویج و انتشار این دانش به  ویژه در میان نسل 
جدید متشکل از دانشجویان دانشگاه در زمینه های سرمایه گذاری و کارآفرینی، تربیت و جهت دهی آنها به 
توانمندی هایی است که  آنها به عنوان پرسنل با کیفیت در هر صنعت بتوانند حضور داشته باشند. بدیهی 

است که هرچه پایه رشد قوی تر باشد، اقتصاد و جامعه تایلند پایدارتر و پویاتر خواهد بود.
هدف ازاین تفاهم نامه ارائه مطالب روز دنیا و موضوعات کاربردی و مطالعات موردی در مورد دانش مالی، 
سرمایه گذاری و کارآفرینی هم سو با  تغییرات روز دنیا است و بر اساس این تفاهم نامه  به طور قابل 
توجهی ، دانش و تخصص بورس اوراق بها دارتایلند در برنامه درسی دانشگاه  اتاق بازرگانی  این کشور 
ادغام می شود و سپس به طور موثر به دانشجویان، اساتید، کارکنان دانشگاه و عموم مردم منتقل می شود 
تا تمامی مردم بتوانند  از مزایای حداکثری آن استفاده نمایند. آقای پاکورن معتقد است که   این همکاری در 
تولید سرمایه انسانی باکیفیت برای کل جامعه موثر خواهد بود. این دقیقا مشکلی است که ما در کشورمان 
ایران با آن روبرو هستیم و مشکل این است که دانشگاههای ما دانشگاه های نسل اول و  دوم هستند و 
فقط در این دانشگاه ها آموزش و پژوهش صورت می گیرد . این یک واقعیت است که  سیلابس های 
درسی با گذشت زمان نیازمند به روز رسانی است . امروز در عصری هستیم که بخش بزرگی از زندگی 
انسان در فضای مجازی در حال شکل گیری است ،   نمی توان محتوایی را در یک دوره و  زمان خاص  
طراحی و تکلیف کرد، و در دهه های  مختلف صرفاً از همان محتوا بدون هیچ تغییری استفاده نمود. 
بدیهی است که باید همواره موارد جدید و متناسب با نیاز روز جامعه را مد نظر قرار داد  و در آن تغییراتی را 
متناسب با نیازهای روز و لبه های تکنولوژی ایجاد کرد. قریب به اکثر کارشناسان  این حوزه معتقدند که 
بیشترِ کتاب های درسیِ ارائه شده به دانش آموزان و دانشجویان ، بی استفاده در زندگی ؛ و بی پیوند با مسائل 
روزمره نسل حاضر بوده و نبودن این  گونه سیلابس های درسی و واحدها  از بودن آنها مفیدتر خواهد بود. 
دکتر  Thanavath Phonvichai، رییس دانشگاه اتاق بازرگانی تایلند معتقد است که ماموریت 
اصلی اتاق بازرگانی تایلند این  است که این دانشگاه یک دانشگاه »عملی« باشد که دانش و مهارت های 
عملی، به ویژه مهارت های به کارگیری نوآوری ها و ابزارهای دیجیتالی برای عملیات های تجاری یا به 
اصطلاح  خلق کارآفرینی مبتنی بر نوآوری را به دانشجویان ارائه دهد این همان IDE  و به عبارتی  
Innovation Driven Entrepreneurship می باشد که هدف از آن، راه اندازی شرکت های 

بزرگ و ورود به بازارهای جهانی و رقابت بین المللی بر اساس کارآفرینی مبتنی بر نوآوری می باشد .
به عنوان یک جمله پایانی و در پاســخ به این سوال که چه انتظاراتی از اتاق دهم وجود دارد، می توان 
گفت: این یک واقعیت است که اکثر کشــورهایی که امروز جزو مدعیان تکنولوژی و در کنار آن رفاه 
اجتماعی می باشند، مجموعه ای از تغیرات اساسی و بنیادین را در شیوه های مدیریت، آموزش و پرورش، 
نظام آموزش عالی و قانون گذاری خود داشته و موفق نیز بوده اند. در چند سال اخیر سطح بلوغ و محدوده 
نیازهای انسان فرازمینی آن چنان تغییر یافته است که اگر رویکردهای متناسبی با روندهای تکنولوژیکی 
و توسعه که در سایر نقاط جهان به وقوع می پیوندد را نداشته باشیم باعث حذف و نابودی سرمایه های 
اجتماعی خود در کوتاه مدت خواهیم شد. امیدوار هستیم که اتاق دهم با درک این موضوع از پتانسیل های 
فراوانی که در مجموعه اعضا خود دارد همانند سایر کشورهای توسعه یافته استفاده نموده و با توجه به 
روندها و تغییرات فناوری های نوین و روز دنیا، چشم انداز و اهداف جدیدی را برای خود ترسیم و در راستای 

آن انجام وظیفه نماید.

یادداشت

وزیر راه و شهرسازی  اعلام کرد: تمامی کشورهای 
منطقه می توانند با استفاده از راه ها و ظرفیت های 
ایران، بخش عمــده ای از مســائل ترانزیتی و 

لجستیک خود را حل کنند
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، مهرداد بذرپاش امروز با 
شرکت در پنل »کریدور حمل و نقل بین المللی شمال-جنوب، 
تقویت همکاری ها« که به ریاست الکساندر میشارین رئیس 
آمکادمی حمل ونقل روســیه برگزار شــده بود، اظهار داشت: 
موقعیتِ جغرفیاییِ منحصر به فرد جمهوری اســلامی ایران، 
همچنین دارا بودن زیرساخت های حمل ونقل و لجستیکی از 
شمال تا جنوب و از شــرق تا غرب و دانش فنی و مهندسی 
و تجربیات ارزشمند در طراحی و احداث پروژه های زیرساختی، 
و فرصت های برجسته و بی بدیل برای جذب سرمایه گذاری در 
طرح های تکمیل و توسعه زیرساخت ها اعم از جاده ای، ریلی، 
دریایی و هوایی، محسوب می شوند به نحوی که، کلیه بازیگران 
عرصه تجارت، لجستیک و حمل ونقل در منطقه و در سطح 

بین المللی نیز، از این مزیت های پرشمار، بهره مند شوند.
در این پنل که علاوه بر وزیر حمل ونقل، نماینده و دستیار ویژه 
رئیس جمهور و دیگر مقامات کشور روسیه، وزرای کشورهای 
پاکستان، آذربایجان، نماینده اتحادیه بین المللی حمل ونقل 
جاده ای IRU در اوراسیا، مدیر اجرایی انجمن بین المللی حمل 
ونقل جاده ای حضور دارند، وزیر راه و شهرسازی کشورمان بیان 
داشت: فعال ســازی مزیت های جغرافیایی- سیاسی و تبدیل 
جمهوری اسلامی ایران به مرکز مبادلات و خدمات تجاری، 
انرژی، ارتباطات و حمل ونقل با روان سازی مقررات و ایجاد و 
توسعه زیرساخت های لازم، به عنوان یکی از سیاست های اصلی 

و مهم محسوب می شود و تمامی کشورهای منطقه می توانند با 
استفاده از راه ها و ظرفیت های ایران، بخش عمده ای از مسائل 

ترانزیتی و لجستیک خود را حل کنند.
وی تأکید کرد: در حال حاضر، سیاست همسایگی، به عنوان 
اولویت اصلی سیاست خارجی و دیپلماسی اقتصادی کشورم 
محسوب می گردد. البته در مقوله حمل ونقل و لجستیک، تعریف 
همســایگی، لزوماً به دارا بودن مرزهای مشترک با کشورها 
محدود نمی شود؛ و ایران به گواه تاریخ، تمامی کشورهایی که 
در شبکه های ترانزیتی مشترک با خود هستند را همسایه ی 
ترانزیتی خود می داند. البته پیشبرد این برنامه های همگرایی، 
صرفاً با توسعه زیرساخت ها صورت نمی گیرد؛ به همین دلیل 
جمهوری اسلامی ایران همگام با توسعه زیرساخت های حمل و 
نقل، تسهیل قوانین و مقررات تجاری خود را در دستور کار دارد.
بذرپاش یادآور شــد: جمهوری اســلامی ایران و فدراسیون 
روســیه، به عنوان دو رکن اساســی کریدور شمال – جنوب؛ 
همکاری های دوجانبه و چندجانبه را در دســتور کار قرار داده 
اند. این نوع همکاری ها و تعاملات، به ویژه در دو سال اخیر با 
اراده طرفین شتاب بیشتری گرفته است، که تبلور این تعاملات 
سازنده و هدفمند اخیر، امضای موافقت نامه مشارکت در پروژه 
رشت-آستارا، به عنوان حلقه تکمیل کننده حمل ونقل تمام ریلی 
از بنادر جنوبی ایران تا شمال روسیه، در تاریخ ۱7 می سال جاری 
در تهران بود. تا بدین ترتیب، فصل نوینی در کریدور حمل و نقل 

بین المللی شمال- جنوب گشوده شود.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران در حال حاضر از رسیدن 
به گفتمان و تصویری مشترک در حوزه حمل و نقل و لجستیک 
بین دو کشور و تعمیم این گفتمان مشترک به سایر کشورهای 

ثالث استقبال می کند؛ بدیهی است؛ افزایش مطلوبیت مسیرهای 
شــرقی، مرکزی و غربی دریای خــزر و در ادامه آن، تا خلیج 
فارس و دریای عمان و جنوب، جنوب شــرق و شرق آسیا از 

دستاوردهای این گفتمان و تصویر مشترک است.
وزیر راه و شهرســازی اعلام کرد: در حال حاضر کشورهای 
دیگری نیز، تمایل خود را برای پیوستن به کریدور شمال-جنوب 
و دیگر برنامه های مشترک ایران و روسیه اعلام نموده اند، که 
این درخواست ها، مورد استقبال و حمایت جمهوری اسلامی 

ایران بوده و در اولویت بررسی قرار گرفته اند.
بذرپاش در ادامه سخنانش پیشنهاد مشارکت سرمایه گذاران 
طرف روسیه از جمله صاحبان بار، شرکت های حمل ونقلی و 
لجســتیکی در پروژه های تکمیل و توسعه بنادر جنوبی ایران 
در حاشیه خلیج فارس و دریای عمان را مطرح و تصریح کرد: 
تشکیل شرکت های مشترک لجستیکی و بنگاههای کوچک 

و متوسط، توسعه فناوری های هوشمند و دیجیتال در مناسبات 
حمل ونقلی و ترانزیتی، ایجاد ســامانه های رصد بار، استفاده 
یکپارچه از اســناد الکترونیک حمل و نقل بین المللی از دیگر 

پیشنهادها است.
تسهیل در حضور شرکت های لجستیکی بین المللی روسیه در 
ایران، مشارکت طرف ها در احداث و فعالیت مراکز لجستیک با 
تأکید بر ظرفیت های مناطق آزاد تجاری-اقتصادی و صنعتی و 
تشویق و حمایت از سرمایه گذاری مشترک در این زیرساخت ها، 
با تأکید بر ایجاد امکانات نگهداری و بســته بندی و فرآوری 
کالاها به ویژه محصولات کشــاورزی و غذایی در این مراکز 
و اقدام مشترک در توسعه کشتیرانی در دریای خزر با اولویت 
مشارکت در ساخت مشترک شناورها و ایجاد خطوط منظم و 
ارزان کشتیرانی بین بنادر از دیگر پیشنهادهای مطرح شده توسط 

نماینده جمهوری اسلامی بود.

مهرداد بذرپاش وزیر راه وشهرسازی شامگاه چهارشنبه تهران 
را به مقصد سن پترزبورگ در روسیه به منظور شرکت در بیست 
وششمین نشست بین المللی اقتصادی و مذاکرات با مقامات 

روسیه و دیگر کشورها ترک کرد.
در این سفر پیش بینی شده اســت وزیر راه و شهرسازی با 
معاون اول نخســت وزیر فدراسیون روسیه، رئیس کمیسیون 
دائمی مشــترک همکاری های اقتصادی، تجاری، فرهنگی، 
علمی و فناوری، معاون نخســت وزیر روسیه در حوزه ساخت 
و ساز، وزرای حمل ونقل و ساخت وساز روسیه و دیگر مقامات 
روس دیدار داشته باشد.همچنین جلسه مشترک با استانداران 
آستاراخان، چلیابیتسک، ولگوگراد، اولیانوفک و داغستان از دیگر 

برنامه های نماینده جمهوری اسلامی یاران در این سفر است.
بیست و ششمین مجمع اقتصادی سنت پترزبورگ با حضور 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه، رؤسای جمهور کشورهای 
مشترک المنافع، نخســت وزیران و وزرای اقتصادی بیش از 

یکصد و بیست کشور جهان برگزار می شود.
همچنین در حاشــیه این اجلاس، نمایشگاهی از تازه ترین 
دســتاوردهای صنعتی، کشاورزی، حمل و نقل، بانک و بیمه، 
نوآوری های پزشــکی و محصولات دانش بنیــان نیز برگزار 

می شود.
برگزاری ۲۰۰ نشست تخصصی با موضوع راههای تقویت 
همگرایی اقتصادی بین کشورهای مستقل، بررسی راه های 
خنثی کردن تحریم ها علیه کشورهای مستقل، همکاری های 
بانکی و مذاکرات چندجانبه به منظور استفاده از ارزهای ملی 
به جای دلار در مبادلات اقتصادی، از محورهای مهم بیست و 

ششمین مجمع اقتصادی سنت پترزبوزگ خواهد بود.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

پیشنهاد ایران برای سرمایه گذاری در بخش لجستیک منطقه

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: از زمان ایجاد امکان دریافت کد رهگیری 
رایگان برای قراردادهای اجاره در سامانه املاک و مستغلات، تاکنون بیش از 

6300 قرارداد اجاره رایگان در سامانه به ثبت رسیده است.
هادی عباسی اصل اظهار کرد: تا ساعت ۱۳ دیروز 6۳۲۹ قرارداد بین موجر و مستاجر در سامانه 
املاک و مستغلات، به ثبت رسیده و نهایی شده است. در این فرآیند موجران و مستاجران وارد 
سامانه شده و قرارداد خود را با تایید دو شاهد نهایی کرده اند.وی در تشریح فرآیند ثبت قرارداد 
اجاره با کد رهگیری رایگان گفت: روند این کار ساده است. مالک وارد سامانه املاک و اسکان به 
نشانی amlak.mrud.ir می شود، سپس بر روی گزینه »سامانه ثبت رایگان اجاره مسکن« 
کلیک می کند و وارد سامانه خدمات دولت الکترونیک می شود.عباسی اصل ادامه داد: مالک، 
شماره سیم کارت متعلق به خود را وارد می کند و با دریافت رمز یک بار مصرف احراز هویت 

می شود. سپس مشخصات خود، ملک مورد نظر و مبلغ اجاره را ثبت می کند.
وی تصریح کرد: در مرحله بعد مستاجر وارد سامانه می شود و مشخصات خود را ثبت می کند. 
در گام بعدی موجر با رمز یک بار مصرف و بعد مستاجر با رمز یکبار مصرف، مشخصات را تایید 
می کنند. سپس باید دو شاهد که یکی از طرف موجر و دیگری از طرف مستاجر است قرارداد را 

تایید کنند. نهایتا قرارداد به ثبت می رسد و کد رهگیری رایگان صادر می شود.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه استقبال از سامانه کد رهگیری 
رایگان قراردادهای اجاره خوب بوده و به تدریج در حال افزایش است، گفت: همزمان با افزایش 

تقاضا، سیستم در حال ارائه  خدمات جدید است.
عباسی اصل، ارایه خدمات هوشمند در بازار مسکن را تکلیف قانونی دانست و گفت: تاکنون 
قرارداد هوشمند تمام الکترونیک در بخش مسکن نداشته ایم و بیشتر این خدمات در بخش های 
تجاری ارایه می شد. با توجه به تکلیف قانونی قصد داریم خدمات الکترونیک را در بازار مسکن 
افزایش دهیم و در گام بعدی امکان ارایه مبایعه نامه نیز فراهم می شود. البته ممکن است مقداری 
این فرآیند زمان ببرد.وی با بیان اینکه استفاده از ابزارهای نوین و هوشمند منافاتی با مشاغل 
مرتبط با بازار مسکن ندارد افزود: مشاوران املاک می توانند با ارتقای خدمات خود از مزایای 

سامانه استفاده کنند و درآمد خود را افزایش دهند.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران گفت: مهمترین اصلی که باید به آن 
بپردازیم و سالهاست از آن عقبیم این است که باید در یک برنامه تدوین 

شده هر سال درصدی از خام فروشی زعفران را کاهش دهیم.
علی حسینی با بیان اینکه عمده خریداران زعفران ایران 5 کشور  چین، امارات، اسپانیا، هنگ 
کنگ و افغانســتان هستند، گفت: ایران به حدود 65 تا7۰ کشور زعفران صادر می کند ولی 
بیشــترین حجم زعفران را  کشورهای مذکور خریداری می کنند.وی ادامه داد: برخی از این 
کشورها از جمله اســپانیا و امارات مصرف کننده عمده زعفران نیستند و صادرات مجدد به 
کشورهای دیگر دارند.عضو هیات رییسه شورای ملی زعفران اضافه کرد: سال هاست که به 
خام فروشی زعفران افتخار می کنیم در حالی که باید به وسیله صنایع تبدیلی فرآورده های جانبی 
زعفران را استحصال و از آنها استفاده کنیم. دغدغه کشاورزان را صنایع تبدیلی برطرف خواهند 
کرد که باعث می شوند علاوه بر ایجاد ارزش افزوده در محصول و جلوگیری از  خام فروشی، 

نگرانی تولید نیز برطرف شود.
وی در پاسخ به اینکه شورای ملی زعفران چه اقداماتی در راستای توسعه صنایع تبدیلی انجام 
داده است؟ گفت: شورای ملی زعفران تنها می تواند اطلاعات مورد نیاز صنعت را جمع آوری 
و دراختیار کسانی که می خواهند در زمینه صنایع تبدیلی و فرآوری فعالیت کنند، قرار دهد. این 
یعنی ما روند و آمار تولید، هزینه کشت، کیفیت و بازارهای هدف را رصد می کنیم تا اطلاعات 
دقیق را در اختیار کسانی که قصد دارند در این صنعت سرمایه گذاری کنند قرار دهیم. در حقیقت 
شورای ملی بازوی مشورتی برای فعالان است.حسینی اضافه کرد: متقاضیان برای فعالیت در 
این صنعت در حال حاضر فقط در حد حرف حضور دارند و هنوز اقدام جدی در این بخش نشده 
است. برای توسعه صنایع تبدیلی هم بخش دولتی باید پا پیش بگذارد و هم بخش خصوصی 
همت کند.عضو شورای ملی زعفران در پایان گفت: آینده زعفران ما باید این باشد که آرام آرام از 
خام  فروشی فاصله بگیریم و در جهت توسعه صنایع تبدیلی حرکت کنیم که هم ایجاد اشتغال 
شود و هم دغدغه تولید آینده را نداشته باشیم. ضمن اینکه دیگر نگران ورود رقبا هم نخواهیم 
بود. مهمترین اصلی که باید به آن بپردازیم و سالهاست از آن عقبیم این است که باید در یک 

برنامه تدوین شده هر سال درصدی از خام فروشی زعفران را کاهش دهیم.

عضو هیات رئیسه شورای ملی زعفران عنوان کردمعاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

 ثبت 6300 قرارداد
 اجاره مسکن رایگان

 ضرورت کاهش درصدی 
از خام فروشی زعفران در سال

اینفوگراف

پروژه  های توسعه ای بلوک مرکزی معدنی 
نیازمند 50 همت سرمایه گذاری است

مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران گفت: پروژه های توسعه این شرکت 
به عنوان بلوک مرکزی معدنی ایران، نیازمند 50 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 

است.
»مجتبی حمیدیان« در جریان بازدید خبرنگاران از طرح ها و پروژه های توسعه ای و در دست اقدام شرکت 
سنگ آهن مرکزی ایران افزود: این پروژه ها شامل ۱5هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در حوزه معدنی 
از جمله توسعه پروژه معدن D۱۹، توسعه معدن »ناریگان« و توسعه آنومالی شمالی این شرکت )به حجم 

۲7۰ میلیون تن سنگ آهن( است.
وی افزود: در حوزه صنعتی ۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در کارخانه آهن اسفنجی و بین پنج تا 

6 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در کارخانه کنسانتره مورد نیاز است.
حمیدیان خاطرنشان کرد: در حوزه زیرساختی، این شرکت در توسعه طرح فاضلاب شهر یزد مشارکت 
دارد که این پروژه نیازمند ۱۰ تا ۱۱ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری است، همچنین در حوزه برق نیز 

احداث نیروگاه خورشیدی و نیروگاه 5۰۰ مگاواتی را در برنامه داریم.
وی ادامه داد: چند پروژه اصلاح خط یک هزار میلیارد تومانی بهره وری در این مجموعه تعریف شده و 
علاوه بر آنها بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ میلیون تن باطله معدنی در این شرکت وجود دارد که مشغول پرعیارسازی 

آنها هستیم و نیازمند سرمایه گذاری است.
مدیرعامل شرکت سنگ آهن مرکزی ایران خاطرنشان کرد: سال گذشته این شرکت بیش از سه هزار 
میلیارد تومان افزایش سرمایه داشت و امسال نیز افزایش سرمایه به منظور پیشبرد و توسعه پروژه ها را 

در دستور کار دارد.
پروژه های توسعه ای بلوک مرکزی معدنی نیازمند 50 همت سرمایه گذاری است

وی اظهار داشت: این منطقه قدیمی ترین بلوک معدنی ایران و سایر عناصر نادر خاکی است که در 
عین حال با سابقه ترین و پر پتانسیل ترین منطقه معدنی کشور محسوب می شود.وی گفت: به اعتقاد 
کارشناسان، ظرفیت بالای صنعتی و معدنی در این منطقه وجود دارد که هر چند از دهه 5۰ فعال شده، اما 
هنوز به فعلیت لازم نرسیده است.حمیدیان تاکید کرد: بلوک مرکزی معدنی ایران با فاصله منطقی نسبت 
به همه مجموعه های فولادی کشور، همچنین فاصله ای معقول تا دریا برای صادرات، وجود ذخایر قابل 
توجه و برخورداری از زیرساخت های ریلی و منابع آب و زیرساخت های فنی، فرصت بزرگی برای توسعه 

بخش معدن و صنایع معدنی است.
وی بیان داشت: در پروژه های معدنی برآورد می شود هنوز ظرفیت بالای ۱.5 میلیارد تن ذخایر معدنی در 

منطقه وجود دارد که باید با انجام سرمایه گذاری و سرعت بخشیدن به بهره برداری پرداخت.
لزوم حرکت به سمت معدن کاری زیرزمینی

وی تصریح کرد: اگر به دنبال تداوم توسعه زنجیره فولاد در کشور هستیم، باید نگاهی به آینده داشته 
باشیم و در این راستا باید بتوانیم به سمت معدن کاری زیرزمینی حرکت کنیم.

حمیدیان خاطرنشان کرد: این شرکت جمع آوری، تصفیه و به کارگیری فاضلاب شهرستان بافق را 
در دستور کار دارد و علاوه بر آن در پروژه فاضلاب شهرستان یزد به طول ۱6۰۰ کیلومتر، جمع آوری 
سطحی و خط تصفیه خانه و انتقال آب به شهرستان بافق برای استفاده در شرکت را در برنامه دارد تا به 

تامین آب مورد نیاز خود پرداخته و از آب های اصلی منطقه کمتر استفاده کند.
وی اضافه کرد: مرکز نوآوری »بافقی نو« در دانشگاه آزاد اسلامی این شهر افتتاح می شود،همچنین 
مرکز مشابهی در شهر یزد برای شرکت های دانش بنیان تاسیس می شود از جمله اقدامات این شرکت 

در حوزه دانشی است.

 ایران با توسعه ناگان حمل و نقل 
به قطب ترانزیت منطقه تبدیل می شود

بر اساس آمار موجود، ایران با برخورداری از مرزهای زمینی با همسایگان از ظرفیت 
بالایی برای تبدیل شدن به هاب ترانزیت منطقه برخوردار است.

هرگونه فعالیت تجاری، تولیدی و خدماتی به صورت مستقیم و غیرمستقیم از بخش حمل و نقل اثر 
می گیرد، در واقع اهمیت این حوزه به دلیل جنبه زیرساختی که دارد، بسیار بالاست.

از همین منظر در پیش نویس برنامه پنج ساله، نوآوری و تغییر رویکرد و نکات ممتازو برجسته ای نسبت 
به برنامه ششم دیده می شود، لذا براین اساس با سرمایه گذاری مناسب شاهد افزایش تعداد ناوگان و به 
روز شدن سیستم های لجستیکی خواهیم بود که اثرات مثبت آن بر کاهش بهای انتقال انواع کالا و 

بهبود کیفیت انتقال آن خواهد شد.
برای احیاء تجارت و رونق فزاینده کسب و کارها و ارزآوری و صادرات، کریدورها و گذرگاه های جاده ای 

و ریلی بین المللی برای توسعه اقتصادی و افزایش تبادلات بین الملل احیاء و راه اندازی می شوند.
در سال های اخیر مشکل فرسودگی ناوگان حمل و نقل سبب نگرانی فعالان این بخش ارزآور و اشتغالز 
زا شده است، در همین راستا پیش نویس سند برنامه هفتم توسعه توجه ویژه به نوسازی ناوگان حمل و 
نقل کشور در مناطق آزاد تجاری و صنعتی دارد، چرا که نقش حمل و نقل جاده ای در توسعه اقتصادی 
و تولید ناخالص داخلی به عنوان یکی از شاخص های مهم توسعه جامعه بر کسی پوشیده نیست و هر 
چقدر خودروهای حمل بار پیشرفته و جدید باشند، به همان میزان سرعت جابجایی کالا و ایمنی آن ها 
بیشتر می شود.دولت سیزدهم، توجه ویژه ای به توسعه تعاملات اقتصادی و مرزی با کشورهای همسایه 
دارد، که در پیش نویس سند برنامه هفتم نیز توسعه تعاملات اقتصادی به ویژه با کشورهای همسایه جزو 
اولویت اصلی قرا رگرفته است.بنابراین با تحقق برنامه مذکور شاهد تسهیل تجارت در مرز، کاهش مدت 

زمان ترخیص کالا و به تبع آن انتفاع تجار، بازرگانان و مصرف کنندگان خواهیم بود.
تاکید بر ایجاد بستر مناسب مدیریتی برای روان سازی جریان ترانزیت از کشور و ایجاد پنجره واحد 
خدمات ترانزیتی در مبادی مرزی و ایجاد دروازه مشترک در پایانه های مرزی ازموضوعاتی است که در 
سند برنامه هفتم به آن توجه شده است که بر اساس آن در پایانه های مرزی امکان ترانزیت و مبادله 

سریعتر کالاها و بهبود سطح روابط با کشورهای همسایه میسرمی شود.
یکی از راهبردهای اصلی موفقیت در عرصه ی اقتصاد جهانی، از تلاقی دو حوزه دیپلماسی و اقتصاد 
ایجاد می شود. دیپلماسی اقتصادی می تواند نقش کلیدی در افزایش اقتدار و پایداری عمق راهبردی 
جمهوری اسلامی ایران ایفا کند، در همین راستا در پیش نویس سند به موضوع دیپلماسی اقتصادی و 
بهبود بازاریابی و بازرگانی نظام حمل و نقل بین المللی کشور و رقابتی نمودن و کاهش زمان و هزینه 
ترانزیت از مسیر ایران نسبت به مسیرهای رقیب و ایجاد مزیت برای مسیرهای ایران تاکید شده است.

دیپلماسی اقتصادی فقط به این معنا نیست که ما به کشورها رایزن بفرستیم یا فلان کارهای زیرساختی 
تجاری و اقتصادی را در کشور انجام دهیم. این ها همه اجزا و عوامل لازمی است که باید انجام شود. در 
بحث دیپلماسی اقتصادی به مؤلفه های متعددی در داخل و خارج، در دنیا توجه می شود و امروز بسیاری 
از کشورهای دنیا از جمله خود ایران توجه به این نکته دارند که از عوامل مؤثر اقتصادی در مناسبات 
خود استفاده کنند، لذا در این تقسیم نقش بیشتری دارد که بتواند توسعه اقتصادی و تجارت خارجی خود 

را هم زمان با یکدیگر پیش برده و به یک بازیگر موثر در نظام بین الملل و صحنه تجارت تبدیل شود.
بر این اساس؛ جهت دهی به توسعه حمل ونقل و لجستیک به عنوان پیش نیاز افزایش ترانزیت و تسهیل 
تجارت خارجی کشــور، نقش آفرینی مؤثر ایران در نظام تجارت جهانی و اقتصاد بین الملل همچنین 
یکپارچه سازی تولید و تجارت و ترانزیت از نکات مهم و برجسته پیش نویس برنامه هفتم توسعه نسبت 

به برنامه ششم توسعه است که مورد توجه ویژه قرار گرفته است.

مالیات  ستانی هوشمند و ساماندهی  
پوزها ابزار مقابله با فرار مالیاتی است

عضو کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاسبات مجلس گفت: با ساماندهی 
در  خوبی  اتفاقات  پوز  دســتگاه های 
حوزه مالیــات رخ داد، با تکمیل قانون 
هوشمندسازی مالیات همه تراکنش های 
بانکی حتی کارت به کارت مشــمول 
مالیات می شود و دیگر تفاوتی ندارد که 
کارت در کارتخوان کشیده شود یا به 

حساب شخص ثالث واریز شود.
 محسن زنگنه با اشاره به تاثیر اجرای سامانه مودیان بر دریافت عادلانه مالیات، اظهار کرد: هر میزان به 
سمت مکانیزه شدن و هوشمندسازی اخذ مالیات پیش رویم به طوری که دخالت انسان و سلیقه انسانی 
در تعیین و اخذ مالیات کاهش یابد، عدالت مالیاتی تحقق می یابد که این امر در افزایش درآمد مالیاتی و 

جلوگیری از فرار مالیاتی تاثیر بسزایی دارد و به کمک اصلاح بودجه و مهار تورم نیز خواهد آمد.
وی افزود: در این مسیر شرایط واحدهای صنفی و بنگاه های اقتصادی مختلف را نیز باید لحاظ کنیم به 
طوری که وقتی از طریق قانون پایانه ها، مالیات اخذ شود، این مالیات براساس درصدی از میزان تراکنش ها 
و فهرســت سازمان مالیاتی برای هر صنف اخذ می شود به طوری که از یک صنف 5 درصد و صنف 
دیگر ۱۰ درصد مالیات گرفته می شود و آنچه باید مورد توجه قرار گیرد، لحاظ کردن شرایط اصناف و 

بنگاه های اقتصادی است.
 زنگنه ادامه داد: برخی از صنوف گلایه مند هستند که براساس واقعیت، میزان سود ما از تراکنش های 
انجامی و خدمات یک درصدی است، اما آنچه سازمان مالیاتی محاسبه می کند، فراتر از واقعیت است ؛ اما 

باید بدانیم با اعتماد دولت به بنگاه های اقتصادی این موانع رفع می شود.
 عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بیان اینکه امکان نظارت بر درآمد همه مشاغل 
وجود ندارد، بیان کرد: در ۲ ســال گذشــته با اصلاح قانون مالیات مستقیم و پایانه های فروشگاهی و 
همچنین ساماندهی دستگاه های پوز حقیقی اتفاقات خوبی در حوزه مالیات رخ داد که با تکمیل این 
مسیر می توان به سمت مالیات ستانی خودکار و هوشمند حرکت کرد به طوری که هرگونه ورود منابع به 
حساب های افراد حقیقی و حقوقی ثبت و در نهایت از مالیات واقعی مشاغل را اخذ کرد و از فرار مالیاتی 

مشاغل خاص و دانه درشت ها نیز جلوگیری کرد.
رئیس کمیته اصلاح بودجه مجلس بیان کرد: با تکمیل قانون هوشمندسازی مالیات همه تراکنش های 
بانکی حتی کارت به کارت مشمول مالیات می شود، براین اساس دیگر تفاوتی ندارد که کارت در کارتخوان 
کشیده شود یا به حساب شخص ثالث واریز می شود و به عبارت دیگر وقتی نظارت بر حساب های بانکی 

افزایش یابد، جلوی این قضیه گرفته می شود.
زنگنه با تاکید بر ضرورت فرهنگ ســازی نحوه پرداخت مالیات از سوی افراد تصریح کرد: زمانی که 
نظارت بر حساب های بانکی افزایش یابد، جلوی فرار مالیاتی گرفته می شود، همچنین با فرهنگ سازی 
باید مردم در برابر افرادی که از آنها درخواست پول نقد یا کارت به کارت برای ارائه خدمات و خرید کالا 
دارند، جلوگیری شود زیرا این کار برداشتن پول از جیب دولت است که منجر به کاهش منابع دولت می 

شود.
بنابراین گزارش اصلاح نظام مالیاتی و تمرکز بر اخذ مالیات هوشمند، یکی از رویکردهای مهم در زمینه 
حرکت به سمت اقتصاد سالم است؛ یکی از مشکلات جدی حاکم بر نظام مالیاتی کشور تا پیش از این، 
ممیز محور بودن فرآیند اخذ مالیات بود که موجب می شد، مشکلات فراوانی در زمینه تعیین میزان مالیات 

مودیان ایجاد شود و در هر حالتی، مودی خود را متضرر می بیند و موجب نارضایتی مالیات پرداز می شد.
با این وجود مبتنی بر مالیات ستانی هوشمند و بررسی جریان کالا و جریان مالی فروش مودیان، به راحتی 
امکان اخذ مالیات وجود دارد، از همین رو نیز ساماندهی دستگاه های پوز حقیقی برای رصد جریان مالی 
و همچنین به کارگیری از سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی برای رصد جریان کالایی به کار گرفته 
شد و در سال جاری با تکمیل داده ها و اطلاعات درون این بخش، امکان اخذ مالیات به صورت هوشمند 

و خارج از نظام مالیاتی ممیزمحور فراهم خواهد شد.
از طرفی با اخذ مالیات هوشمند، زمینه فرار مالیاتی نیز به حداقل می رسد و امکان اخذ مالیات واقعی و حقه 

مودیان و مشاغل خاص با درآمد کلان نیز فراهم شده است.
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